



ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပှၤဂွံဝိခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်ဒုသဝီပူၤ

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ

လၢနီၣ်ဝုဘၢၣ် ၉သီ, ၂၀၂၃န့ၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 23-142-11

မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရ့ၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ- SAC သးစကီၢ်တၢ်မၤတၢ်မၤထီၣ်သးသ့ၣ်ထံးမုၢ်ခွါ လၢ ဖိသၣ်မုၢ် ဂုန့ၣ်တၢ်မၤအဖီခိၣ် လၢသးကလၢအပူၤ, ဖဲလၢမးရှး ၂၀၂၃န့ၣ်

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲ တၢ်ဂ့ၢ်လၢ ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်ဖဲ လၢမးရှး ၂၀၂၃န့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢမးရှး ၂၀၂၃န့ၣ်န့ၣ်, သးစကီၢ် လၢအသးန့ၣ်အိၣ် (၃၁) န့ၣ်တၢ်မၤ မၤတၢ်တၢ်ပာ်ဖျါ ဖိသၣ်ပိာ်မုၢ် သးန့ၣ် (၇) န့ၣ်တၢ်မၤဖဲ ထံကီၢ်တၢ်ပာ်ဖျါပြးကီၢ်ကးကရူၢ် (SAC) အသးကလၢတဖျါအပူၤ, လၢအမ့ၢ်ဝဲ ခိၣ်ချ့သးရ့ၣ်နီၣ်ဂံၢ် (ခမရ-၃၄၀) အိၣ်ဆီ လီၤသးအလီၢ်န့ၣ်လီၤ. သးစကီၢ်တၢ်မၤအံၤ မၤတၢ်တၢ်ပာ်ဖျါဖိသၣ်ပိာ်မုၢ် (၇) န့ၣ်တၢ်မၤအံၤတဘျီအံၤဖဲ ဖဲလၢမးရှးအိၣ်ဆီသးကး ဖဲသးကလၢအပူၤဃုာ်ဒီးအမိၢ်ဒီး ပှၤမၤကမုၢ်တၢ်တၢ်မၤအံၤန့ၣ်လီၤ. ဖိသၣ်ပိာ်မုၢ်အံၤတဲဖျါထီၣ်အမိၢ် ဘၣ်ဃးတၢ်ကဲထီၣ်သး အံၤဝဲဒီး အဝဲသ့ၣ်ဃုာ်ဖျါကွံာ်ဝဲလၢ သးကလၢန့ၣ်လီၤ. လၢခံလီၢ်ကဝီၤခိၣ်န့ၣ်လၢ ထံသဘျီထုၣ်ကရူၢ်တဖၣ် မၤစၢၤက့ၢ်အဝဲ သ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.¹

(၁) တပတီၢ်- တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	သ့ၣ်ထံးမုၢ်ခွါတၢ်မၤတၢ်ပာ်ဖျါဖိသၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုၢ်နံၤမုၢ်သီ	လၢမးရှး ၂၀၂၃န့ၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူၢ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရ့ၣ်)	ထံကီၢ်တၢ်ပာ်ဖျါပြးကီၢ်ကးကရူၢ် (SAC) သးကလၢလၢအအိၣ်ဆီလီၤသးဖဲ လ---သဝီ, မဲာ်ကျိကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိလၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အံၤဖဲ လၢအုၣ်ဖျါ ၂၀၂၃န့ၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၢ်ဟ့ၣ်ထီၣ်အံၤလၢ လီၢ်ကဝီၤပှၤမၤ သးကးတၢ်တၢ်မၤ မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လီၤအံၤ လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ် (KHRG) လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ် အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတုၤဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆီလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအံၤလၢအဝဲနီၢ် ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိလၢ တၢ်ကွဲးရှ့ပုၤအိၣ်ထီၣ်အံၤ ဖဲပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရှ့ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိန့ၣ်လီၤ.

ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤ	
မံၤ	အ---
သးနံၣ်	(၇) နံၣ်
မုၢ်/ ခွါ	ပိၣ်မုၢ်
ကလုာ်	ပယီၤကလုာ်
တၢ်ဖိးတၢ်မၤ	ပှၤက့ၢ်ဖိ
တၢ်ဘျုးတၢ်ဘါ	ဘူးဒး
တၢ်ဟံၣ်မူဒါ/ လီၤလၢ	သဝီဖိ
အိၣ်ဆိးဒူသဝီ	ယ---သဝီ, ဘူးဒီး မိၣ်လမ့ၣ်ဝ့ၢ်, တလၢကီၢ်စဲၣ်

ပှၤလၢအမၤအပယုဲတၢ်တၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤ				
မံၤ	လီၤလၢ	သးကျိၤ/ သးရ့ၣ် / သးတြိၤ	အိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလီၤကျဲ / သးကလၢ	အခိၣ်အမံၤဒီးလီၤလၢ
တၢ်ဟံၣ်လီၤဘၢအမံၤ ဒ်သိးတၢ်ကဒိသဒါ ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဒီးအဟံၣ်ဖိဃီဖိအဂီၢ်	သးစကီၤ	ခိၣ်ချ့သးရ့ၣ်နီၣ်ဂီၢ် (ခမရ-၃၄၀)	လ---သဝီ, မဲၣ်ကျိၤကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြိၤကီၢ်ရ့ၣ်	သ့ၣ်စ့ၤမိၤ, သးခိၣ်

(၂) တပတီၢ်- တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစီ

၁. ရဲပုးပှၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤ တဆိဘၣ်တဆိတက့ၢ်.

KHRG ပျီပှၤပှၤမၤတၢ်ဖိ ဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဆိဝဲတၢ်ကစီၣ်အံၤလၢ ဟ---သဝီခိၣ်န့ၢ်တဖၣ်အအိၣ် ဖဲ လါအ့ၢ်ဖြၣ် ၉သီ, ၂၀၂၃နံၣ်န့ၢ်လီၤ. ဖဲန့ၢ်ဝံၤအလီၢ်ခံ, KHRG ပျီပှၤပှၤမၤတၢ်ဖိမၤဝဲ တၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဒီး အ---, လၢအမ့ၢ် ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အမိၢ်, ဖဲလါအ့ၢ်ဖြၣ် ၉သီ, ၂၀၂၃နံၣ်, ဒီးအဝဲဟ့ၣ်ဒုးသ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၢ်လီၤ.

၂. ကွဲးနီၣ်ပှၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတၢ်စ့ၣ်စ့ၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲဒ်လဲၣ်.

ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အမိၢ် နီၢ်ကစၢ်ဒ်ဝဲ ဟ့ၣ်ဒုးသ့ၣ်ညါဘၣ်ဃး တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်န့ၢ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ညါ တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်ဖဲအဖိမုၢ် တဲဖျါထီၣ်အိၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံန့ၢ်လီၤ.

(၃) တပတီၢ်- ပၢ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်

ပၢ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်.

ဖဲလၢမးရှး ၂၀၂၃န့ၣ်န့ၣ်, သးစကီၤ လၢအသးန့ၣ်အိၣ် (၃၁)န့ၣ်တဂၤ မၤပယွဲဲဲ ဖိသၣ်ပိာ်မုၢ်သးန့ၣ်အိၣ် (၇)န့ၣ်တဂၤ ဖဲ ထံ ကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) သးကလၢတဖျါအပူၤ လၢခိၣ်ချ့သးရ့ၣ်နီၣ်ဂံၢ် (ခမရ-၃၄၀) အိၣ်ဆီလီၤသးအလီၢ် ဖဲ လ---သဝီ, မဲာ်ကျိကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. (ခမရ-၃၄၀)အံၤ ဘၣ်တၢ်တီခိၣ်ရီၤမဲာ်အီၤလၢသးခိၣ် သၣ်စ့မီၤ န့ၣ်လီၤ. ပုၤမၤကမၣ်တၢ်, လၢအမ့ၢ် ပၢ်ယၢ်တဂၤန့ၣ် မၤတရီၤတပိဝဲဖိသၣ်ပိာ်မုၢ်အံၤ အဘျီတဖၣ်အဘျီ, ဖဲအမိၢ်တ အိၣ်အခါန့ၣ်လီၤ.

ဖိသၣ်အံၤမၤလိဝဲ ကတီၢ်ဆီကိၣ်ဖဲ အအိၣ်ဒီးအမိၢ်လၢ SAC သးကလၢပူၤအကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖိသၣ်အမိၢ်အံၤ လီၤဖးကွံၣ်ဒီးအဝၤ တၢ်တဂၤဖဲအဖိမုၢ်အံၤအိၣ် (၁) န့ၣ်ဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဖိမုၢ်အံၤအိၣ် (၆)န့ၣ်န့ၣ်, အ--- ထီၣ်ပုၢ်ကဒီးလၢအသီတဘျီန့ၣ် လီၤ. ဝံၤအလီၢ်ခံ အ--- သးလီၢ်သးကျဲဆူအဝၤအအိၣ် ဖဲ SAC (ခမရ-၃၄၀) သးကလၢအိၣ်အလီၢ်, မ့ၢ်လၢအဝၤကဲဝဲ သးစ ကီၤတဂၤအယိန့ၣ်လီၤ. အ--- ဒီးန့ၢ်ကဒီး အဖိမုၢ်ခံဂၤတဂၤဖဲအဝၤ ခံဂၤတဂၤအိၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံန့ၣ်လီၤ.

ဖဲအအိၣ်ဆိးလၢသးကလၢပူၤဆၢကတီၢ်န့ၣ်, မိၢ်တဂၤအံၤဘၣ်ပျံၤဘၣ်ဖးဝဲ တၢ်ခးကျိသီၣ်သထြးတဖၣ် ဒီးဘၣ်ကွၢ်ဆၢခဲမဲာ် တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲလၢကဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်အီၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဟ့ၣ်လီၤပုၤသးဖိတဖၣ် တၢ်အိၣ်တလၢတလီၣ်ဘၣ်အယိ ပုၤသး ဖိအါဂၤ အဒုၣ်ကမၢ်ထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. တဘျီဘျီ, အ---အဒိပုၢ်ဝဲမုၢ် ဆၢန့ၢ်အီၤ စုတနီၤဒ်သိးအတၢ်အိၣ်ဆိးအိၣ်အိၣ်ကဘၣ်လီၢ် ဘၣ်စးလၢတလၢဂီၢ်တလၢဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤသးဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်လၢလဲစးထီၣ်လၢ ၁၅၀,၀၀၀ ကးတုၤ ၁၈၀,၀၀၀ကး ဘၣ် ဆၣ် တၢ်အံၤတလၢတလီၣ်လၢကလုာ်အိၣ်အဟံၣ်ဖိယိဖိ လၢအအိၣ်ဃုာ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်ဖဲ သးကလၢအပူၤဘၣ်. သးစကီၤတဂၤ အံၤ ဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဝဲ လၢလဲ ၂၃၀,၀၀၀ ကး လၢတလၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢသးကလၢအပူၤန့ၣ် ပိာ်မုၢ် (သးအဖိအမါ) တဖၣ်, ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအဝဲသ့ၣ် ဟုသး (၅) သလီၤ ဒီးပုၤသးဖိပိာ်ခွါတဖၣ်တခီ ဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဝဲ ဟုသး (၈) သလီၤတုၤ (၁၀) သလီၤ လၢတလၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖိသၣ်လၢ အသးန့ၣ်အိၣ် (၂)န့ၣ်ဆူအဖိခိၣ်န့ၣ်, ဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဝဲ ဟုသး (၂) သလီၤ တုၤ (၈) သလီၤန့ၣ် လီၤ. ဟံၣ်ဖိယိဖိတဒုၣ်န့ၣ် ဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဝဲ သိအိၣ် တပီၢ်, ပဲချံ, ဒီးတၢ်အိၣ်ဃုာ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်စ့ၢ်ကီး ပဲတဖၣ် ဘၣ်ဆၣ် အထီၣ်ဘျဲအုၣ်ပိးလံန့ၣ်လီၤ. အယိပုၤဆါကွံၣ်ဆူ ပုၤသဝီဖိလၢအိၣ်ဘူးတဖၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်, ဆါန့ၢ်လိာ်အသးကဒဲကဒဲ စ့ၢ်ကီး လၢကဒုးအိၣ်ဝဲ ဆီလၢအဘျဲဝဲတဖၣ်န့ၣ်အဂီၢ်လီၤ. ပုၤသးဖိအဟံၣ်ဖိယိဖိတဖၣ် ဘၣ်သ့ၣ်ကျိၣ်စ့ဒီး တၢ်အိၣ်တၢ်အီၤလၢ အဒီးန့ၢ်ဝဲ သ့သ့ဘၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

တချးလၢဖိသၣ်ပိာ်မုၢ်အံၤ တဲဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ဒီးဘၣ်န့ၣ်, အမိၢ်တသ့ၣ်ညါထွဲတၢ်ဂ့ၢ်နီၣ်တမံၤဘၣ်ဃး အဝၤမ့ၢ်ပုၤ မၤကမၣ်ကွီၢ်မုၢ် လၢအမၤတရီၤတပိဝဲဖိသၣ်ပိာ်မုၢ်န့ၣ်ဘၣ်. အဝဲစးထီၣ်ပၢ်သ့ၣ်ပၢ်သးတၢ်အိၣ်သးလီၤဆီ ဖဲအထီၣ်ဝဲလၢ အဝၤဟဲက့ၤထီၣ်လၢ အဖိမုၢ်မံၤဒီးအခါန့ၣ်လီၤ. ဖဲမုၢ်တဂီၤန့ၣ် (လၢမးရှး ၂၀၂၃န့ၣ်, တသ့ၣ်ညါမုၢ်နံၤလီၤတံၢ်), အဝၤလဲၤတၢ်ဆၢကတီၢ်, အ--- ကျဲးစးသံကွၢ်ဝဲအဖိမုၢ်ဘၣ်ဃး အတူၢ်ဘၣ်တၢ်မၤအီၤဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အမိၢ်တဝဲဝဲလၢ “အဝဲစးထီၣ်ပုၤတရီၤတပိ ယဖိမုၢ်ဆၢကတီၢ်ဖဲလဲၣ်န့ၣ် ယတသ့ၣ်ညါဘၣ်. ယတဆိကမိၣ်ဒီး ပၢ်သ့ၣ်ပၢ်သးလၢ အဝဲကမၤဆါယဖိမုၢ်ဒ်အံၤစ့ၢ်ကီးဘၣ်. ဖဲတၢ်တဂီၤန့ၣ် ၅န့ၣ်ရံၣ် တခီန့ၣ်, ယမံၤဂဲၤထၢၣ်ဒီး ယထီၣ်လၢအဝဲဟးထီၣ်လၢယဖိမုၢ်မံၤဒီးန့ၣ်လီၤ. ယဆိမိၣ်ဒု အဝဲမၤ

တရီၣ်တပၢယဖိမုၢ်ကန့ၢ်ဖးယံၣ်လံၤ. ဖဲတၢ်တဂီၤန့ၣ်, ယလဲၤဆူတၢ်ဟးလီၢ်ဝံၤ ယဟဲက့ၤဆူယဖိမုၢ်အလီၢ်မံၤဒးန့ၣ်လီၤ. ယဖိမုၢ်န့ၣ်အိၣ်ဘျၣ်အိၣ်ဘျၣ်ဒီးလၢအလီၢ်မံၤခိၣ်လီၤ. ယကွၢ်အမံၤဒီး အခိၣ်သ့ၣ်ဃံၣ်န့ၣ် ယတထံၣ်တၢ်လီၤဆီၣ်နီၣ်တမံၤဘၣ်. ဖဲယဝၢ မၤတၢ်ဆူအဝဲၤဒၢအခါန့ၣ်, ကဘၣ်ဖဲဂီၤခီ ၈န့ၣ်ရံၣ်န့ၣ်, ယသံကွၢ်ယဖိမုၢ်လၢ တၢ်မနုၤကဲထီၣ်သးဒီးအီၤလဲၣ်. ယသံကွၢ်အီၤ, “မနုၤကးန့ၣ် အဟဲန့ၣ်လၢန့ၣ်လီၤမံၤခါ” ယဖိမုၢ်တဲယၤ, “မ့ၢ်, အဝဲဟဲ. အဟဲအိၣ်ထီၣ်ယပုၢ်ပီၤလီၤ.” ယဖိမုၢ်န့ၣ် ကတဲဖျါထီၣ်တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အဂီၢ် အဝဲပျံၤတၢ်ဒိၣ်မး. ဘၣ်ဆၣ် ယဂုၢ်က့ၤစးသံကွၢ်ဒီးအီၤန့ၣ်လီၤ. ယကွၢ်အပိၢ်မုၢ်က့ၢ်ဂီၤ ဒ်သိးယကသ့ၣ်ညါ မ့ၢ်တၢ်ပူၤလီၢ်ပူၤကျဲ အိၣ်တမံၤမံၤခါန့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်ယမၤအီၤလၢ ကတဲယၤတၢ်ကဲထီၣ်သးဒီးအီၤဒဲလဲၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ယသံကွၢ်အီၤ, “အဝဲမၤန့ၣ်တၢ်မနုၤလဲၣ်. အဝဲမၤန့ၣ်ကမၤအတၢ်ခါ.” ဖဲန့ၣ် ယဖိမုၢ်တဲယၤ “မ့ၢ်, အဝဲမၤယကမၤအတၢ်လီၤ” ယဖိမုၢ်တဲစ့ၢ်ကီးယၤလၢ ပုၤမၤကမၢ်တၢ်တဂၤအံၤ မၤတရီၣ်တပၢတၢ်အီၤအါဘျီဖဲတၢ်လီၢ်လၢအံၤလၢန့ၣ် (တၢ်လီၢ်အါတီၤလၢဟံၣ်ပူၤ) န့ၣ်လီၤ.

ဖိသ့ၣ်ပိၢ်မုၢ်အံၤတဲဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ဆူအမိၢ်အိၣ် ဝံၤအလီၢ်ခံ မိၢ်တဂၤအံၤအိၣ်ဒီးတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီၤလၢဆဲးအိၣ်ဒီး အဝၢဖဲသုးကလၢအံၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲတူၢ်ဘၣ်ဝဲလၢ အတန့ၢ်န့ၣ်လၢအဝၢလၢဘၣ်. ဖဲလၢအ့ၢ်ဖြၣ် ၁သီ, ၂၀၂၃န့ၣ်န့ၣ်, မိၢ်တဂၤအံၤဒီးအဖိမုၢ်ဖိ ခံၤလၢာ် ဟးထီၣ်ကွၢ်ဆူသုးကလၢအပူၤဒီး က့ၤက့ၤဝဲဆူ အသဝီ, လၢအမ့ၢ် ဟ---သဝီ, အိၣ်ဘျးဒီးဝုၢ်မိၣ်လမ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. လီၢ်ကဝီၤခိၣ်န့ၣ်လၢထံသဘျၣ်ထၣ်ကရူၢ်တဖၣ် မၤစၢၤအီၤလၢ ကက့ၤဘၣ်ဆူအသဝီအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအက့ၤလၢကျဲအဆၢကတီၢ် **ကညီၣ်ဒီကလုာ်တၢ်ထူၣ်ဖျးသုးမ့ၢ်ဒိၣ်** (KNLA) သုးဖိလၢ မ---သဝီ, ထံသဘျၣ်ထၣ်ကရူၢ်, ခွဲၣ်လိကီၢ်ဆၣ်, မ့ၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရဲၣ်တဖၣ် အံးထွဲကွၢ်ထွဲအီၤ လၢတၢ်အိၣ်ဆိးလီၢ်ဒီး တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အမိၢ် တဲဖျါထီၣ်ဝဲ “KNLA သုးဖိတဖၣ် အံးထွဲကွၢ်ထွဲယၤဂ့ၢ်ဂ့ၢ်လီၤ. ယန့ၢ်ဟူဘၣ်လၢ ကလုာ်ဒုၣ်သ့ၣ်တဖၣ် မ့ၢ်ပုၤလၢအတီၢ်အလီၤဒီး အတၢ်ဟံၣ်သးလဲၣ်န့ၣ်လီၤ. အခဲအံၤ ယလဲၤခီဖျိဘၣ်လၢယကစၢ်လံၤ. ယသးတမုၢ်ဘၣ်လၢ ယဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဝံၤတၢ်ယိးလၢအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ် ဖဲယဘၣ်ကွၢ်ဆၢမံၤတၢ်အိၣ်သးတခါအံၤအပီၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ် သ့ၣ်ညါဝဲလၢ ယတအိၣ်ညၣ်ဘၣ်အပီၤ, အဝဲသ့ၣ်မၤန့ၢ်ယၤ ဆီဒိၣ်ဒီး တၢ်ညၣ်ကသူအဂၤတဖၣ်လၢယကအိၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.”

ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိယီဖိ အိၣ်ဆိးက့ၤဝဲဖဲ မ---သဝီ, ဖဲအဒိးန့ၢ်တၢ်ဆီၣ်ထွဲမၤစၢၤဒီးတၢ်အံးထွဲကွၢ်ထွဲလၢ KNLA အအိၣ်န့ၣ်လီၤ. အမိၢ်အဲၣ်ဒီးက့ၤဆူ ဟ---သဝီ, ဆူအဟံၣ်ဘၣ်ဆၣ် လီၢ်ကဝီၤခိၣ်န့ၣ်တဖၣ်ဟ့ၣ်ကူၣ်အီၤလၢ ကအိၣ်ခိးကွၢ်တၢ်အိၣ်သးန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢအ့ၢ်ဖြၣ် ၂၀၂၃န့ၣ်န့ၣ်, ထံသဘျၣ်ထၣ်ကရူၢ်ခိၣ်န့ၣ်ဒီး **ကညီၣ်ဒီကလုာ်ပၤကီၢ်သုး** (KNPF) တဖၣ် ဆုၤက့ၤဝဲပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိယီဖိဆူ ကမးမိၢ်ဝုၢ်, ဒီးဖဲန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်က့ၤက့ၤဝဲဆူ ဟ---သဝီ, လၢအအိၣ်ဘျးဒီးဝုၢ်မိၣ်လမ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢအ့ၢ်ဖြၣ် ၂၀၂၃န့ၣ်န့ၣ်, ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိယီဖိက့ၤတုၤဆူ ဟ---သဝီဂ့ၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဟံးထီၣ်ဖိထီၣ်ထီၣ်အရူၤလၢ ပုၤမၤကမၢ်တၢ်အဖိခိၣ်တအိၣ်ဒီးဝဲနီၣ်တမံၤဘၣ် ဒီးတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်စ့ၢ်ကီး တၢ်တပတံထီၣ်အီၤဆူ SAC ခိၣ်န့ၣ်အအိၣ်စ့ၢ်ကီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

(၄) တပတီၢ်- တၢ်ဃုန့ၢ်အခွဲး

မ့ၢ်ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖၣ် ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကသူတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤခါ, ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ပကသူတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲဒဲလဲၣ်.

ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိယီဖိ ဟ့ၣ်အခွဲးလၢ တၢ်ကသူတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤန့ၣ်လီၤ.

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝီၣ်ခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖျါကိာ်

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝီၣ်ခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၣ်ဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျၢတဖုလၢ အၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ဝီၣ်ပျၢၣ်ဝီၣ်ခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲလီၢ်ကဝီၤဒုသဝီဖိတဖု လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပျၢၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖုအံၤ ဒ်သိးကပၢ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမျၢၢ်တဖုအကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ပၢ်သးသ့ၣ်တဖုန့ၣ်လီၤ. န့ၣ်ထီၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖုဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.